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( الكشص )هناك العديد من الخواص التي تصثرر عصج جصودلم الم وصد وهدا هصاا منهصا اصاهرلم ا نكص   
.جيالناتج عن عملية النسيج والتجهيز النهائي والغسيل التي تثرر في هوعاد المنتج النسي

ز وا نكص   يهدف البحث إلى توصيف التشريب الناتج عن عمليات النسيج والكشص  النصاتج عصن التجهيص
ناعيين وعد الغسيل وفهمها وذلك من خص   وعصا الع قصات التكنولوجيصة وائيصصا ية التصي تسصاعد الصص
تصصيرر  عصصج عصصبل عمليصصة ا نكصص  ل والحصصصو  عصصج الخصصصا   المر ووصصة  سصصتع لهاا ييصصث  تصصم اختبصصا 

قمشصة ل ( كثافة السداء واللحمة ونمر خيوط السداء واللحمصة وون  المصا المروصا)المعام ت وتحليلها 
  ا وع قصصة نسصبة تشرصصيب القصص   الخصصام مصصا نسصصبة كشصص(السصصداء واللحمصصة)عصج التشرصصيب واتجصصاهي 

ية للنتا ج الق   الجاهزا وع قة الكش  ما ا نك   النهائي وعد الغسيلا وه جريت النمذجة ائيصا 
.(SPSS)واستع   ورنامج 

ا كص  تصم هاهر تحليل النتصا ج ه  ون  المصا المروصا مصن القص   لصه تصيرر  إيجصاة عصج نسصبة التشرصيب
الحصصصو  عصصج هخسصص  نسصصبة انكصص   لوقمشصصة ذات ون  المصصا المروصصا العصصجا إعصصافة إلى ذلصصك فصص  

. ط المسصردلماستخدام خيوط مزوية في عملية تصنيا الق   قلل من نسصبة ا نكص   مقا نصة وصالخيو 
شص  ععصد  وتبين وجود ع قة ترول وين نسبة التشريب ومعد  الكش  إعافة لع قة ترول معد  الك

.وهخ اً تم تشكيل نموذج  ياضي للتنبث وانك   القمشة المنسوجة. ا نك  



Master's thesis summary entitled

Student Name

SupervisorCo-Supervisor

Department

Summary

Mathematical modeling for woven Fabric Shrinkage

Eng. Wafaa Saleem Marouf

Dr.Eng. Khalil Alhalabi

Department of Mechanical Engineering of Textile Industries and 
their Technologies

There are many properties that affect the quality and performance of clothing, including the 
phenomenon of shrinkage (constract) resulting from the weaving process, final processing, and 
washing, which affects the dimensions of the textile product.

The research aims to characterize and understand the crimp resulting from weaving process, the 
contract resulting from finishing process and the shrinkage after washing, by establishing 
technological and statistical relationships that help industrialists to control shrinkage and obtain the 
desired characteristics for use

The effect of parameters (density of warp and weft, count of warp and weft yarns, and weight per 
square meter) of cotton fabrics on directional impregnation (warp and weft), and are related crimp 
ratio of the raw fabric with the ratio of constract of fabric, and the relationship of the constract with 
the final shrinkage after washing,, statistical modeling of the results was conducted using SPSS 
software.

Analysis the results showed that the weight of square meter has a positive effect on crimp rate. The 
lowest shrinkage rate was obtained for fabrics with higher weight per square meter. Moreover, using 
folded yarns in fabric manufacturing, consequently thick yarn counts, presented lower shrinkage rate 
comparing with single yarns. and relationship between crimp rate and the contract rate, and between 
contract rate with the shrinkage rate was also obtained. Finally, a mathematical model was formed to 
predict the shrinkage of woven fabrics


	الشريحة 1
	الشريحة 2

